

118年12月9日 星期日

[首页](#) | [专家述评](#) | [期刊简介](#) | [编委会](#) | [投稿指南](#) | [期刊订阅](#) | [广告合作](#) | [留言板](#) | [联系我们](#) | [English](#)

复旦学报(医学版)

论著

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)
[◀ 前一篇](#) | [后一篇 ▶](#)

共培养体系中高红色荧光蛋白(RFP)标记结肠癌细胞的检测技术

陈孙霞^{1,2};王晓庆^{1,2};徐晓恩¹;姜英华¹;刘锋¹△

1复旦大学生物医学研究院 上海200032; 2复旦大学化学系 上海200433

The technology of detecting high red fluorescence protein (RFP) labeled colon cancer cells in a co culture system

CHEN Sun-xia 1,2, WANG Xiao-qing1,2, XU Xiao-en 1, JIANG Ying-hua 1, LIU Feng1△

1Institute of Biomedical Sciences,Fudan University,Shanghai 200032,China;
2Department of Chemistry,Fudan University,Shanghai 200433,China
[摘要](#) | [图/表](#) | [参考文献](#) | [相关文章 \(15\)](#)
全文: [PDF \(1219 KB\)](#) | [HTML \(0 KB\)](#)输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#)

摘要

目的 提高mCherry红色荧光蛋白(red fluorescence protein,RFP)在结肠癌细胞中的表达,从而可以通过检测共培养体系中细胞的荧光值来分析结肠癌细胞的增殖,以利于结肠癌肿瘤微环境的研究。方法 用293FT细胞制备pBMN-mCherry病毒液。利用多次感染(1~4次)的方法提高RFP在结肠癌细胞系HT29、LoVo、SW620及HCT116中的表达,经流式细胞仪检测得到不同感染次数细胞RFP标记的阳性率,并将高阳性表达RFP的结肠癌细胞HT29的荧光值与细胞数量关系进行比较,分析评价两者的线性关系。结果 通过优化,荧光标记效率大幅度提高。结肠癌肿瘤成纤维细胞共培养中,荧光值与细胞数量线性关系 $R^2 > 0.9$;该方法成功用于检测共培养体系中单种细胞增殖。结论 在结肠癌细胞和成纤维细胞的共培养体系中,结肠癌细胞的增殖可以通过检测细胞荧光值来分析。

关键词: 红色荧光蛋白(RFP), 共培养, 细胞增殖, 结肠癌

Abstract:

Objective To improve the expression efficiency of the mCherry red fluorescence protein (RFP) in colorectal cancer cells. So that the proliferation of colon cancer cells in the co-culture system can be easily monitored by measuring the fluorescence signals, which is suitable for colorectal cancer microenvironment analysis. Methods 293FT cells were used to produce the pBMN-mCherry virus, which was used to infect the colon cancer cell lines HT29, LoVo, SW620 and HCT116. The labeling procedure was repeated up to four times to improve the labeling efficiency of the RFP. The positively labeled cells of each round labeling were detected by flow cytometer. The fluorescence value of HT29 with highly labeled RFP was compared with its cell count and the linear relationship between both values was evaluated. Results After optimization, the fluorescence labeling efficiency was greatly improved. A linear coefficient correlation of $R^2 > 0.9$ was achieved between the fluorescence value and the cell count when analyzing the proliferation of colon cancer cells in the co-cultured system. Conclusions In a co-culture system of colon cancer cells and fibroblasts, the proliferation of colon cancer cells can be measured by detecting their fluorescence signals.

Key words: red fluorescence protein (RFP) co-culture cell proliferation colorectal cancer

基金资助:

国家重点基础研究发展计划(973计划) (2011CB910702, 2013CB911201)

引用本文:

陈孙霞^{1,2};王晓庆^{1,2};徐晓恩¹;姜英华¹;刘锋¹△. 共培养体系中高红色荧光蛋白(RFP)标记结肠癌细胞的检测技术[J]. 复旦学报(医学版), 2014, 41(05): 602-609. CHEN Sun-xia 1,2, WANG Xiao-qing1,2, XU Xiao-en 1, JIANG Ying-hua 1, LIU Feng1△. The technology of detecting high red fluorescence protein (RFP) labeled colon cancer cells in a co culture system. jms, 2014, 41(05): 602-609.

链接本文:

<http://jms.fudan.edu.cn/CN/10.3969/j.issn.1672-8467.2014.05.006> 或 <http://jms.fudan.edu.cn/CN/Y2014/V41/I05/602>

服务

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [E-mail Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

[作者相关文章](#)

主管单位: 中华人民共和国教育部

邮编: 200032

主编: 桂永浩

主办单位: 复旦大学

电话: 021-54237314, 54237164

国内发行: 上海市报刊发行处

编辑出版: 《复旦学报(医学版)》编辑部

E-mail: xbyxb@shmu.edu.cn

国外发行: 中国国际图书贸易总公司(北京399信箱, 邮编100044)

地址: 上海市医学院路138号285信箱

刊号: ISSN 1672-8467 CN 31-1885/R

邮发代号: 国内4-262 国外 BM199

版权所有 © 2018 《复旦学报(医学版)》编辑部

本刊全文数据库版权所有, 未经许可, 转载、链接及印刷或制作光盘均属违法, 本刊将保留追究法律责任的权利。